
STAATSCOMMISSIE 
HERZISNIFGQRQNDWET 

PLENAIRE COMMISSIE 

Notulen van de 19e plenaire vergadering, gehouden op Woens
dag, 30 Mei 1951, te 19.30 uur, in de De Lairessezaal» 

Aanwezige Mr,-J.R.H. van Schaik, voorzitter, 
Prof,Mr.R. Kranenburg, vice.-voorzitter (ged.) 
en de-ledens Prcrf .Dr.L.J.M. Beelf Prof •Mr.Dr.G-, 
van den Bergh, Prof.Dr.A.M. Donner, Jhr.Mr.M. van 
der Goes van Naters, Prof.Mr.J.P. Hooykaas, Mr.J. 
A. Jonkman (ged.), Prof ,Dr/•'•'. J,A. ICernkamp, Prof.Dr. 
J.H.A. Logemann, Mr.P.J, Oud, Dr.R.H. Pos, Prof. 
Mr.C.P.M. Romme, DreJ, Schouten en H.W, Tilanus. 
Prof.Mr.W.C.L. van der Grinten, tevens secretaris:: 
Mej. Mr.H.S. Bok, Mr.W Duk, Jhr.Mr.A.J.M, van 
Nispen tot Pannerden, Mr.M.J.P.D. baron van 
Harinxma thoe Slooten, adjunct-secretarissen» 

Afwezig8 Mr.J.K. van Maarseveen, voorzitter, Prof. Mr.Dr. 
J.P.A. Francois, M.P. Gorsim, Prof.Mr.A.N. Mole
naar, Mej.Mr.K.J.D. Revers, Dr.A.A.L. Rutgers, 
Mr.P.J. Witteman en de secretaris Mr. J.M. Kan. 

^e ZS££2J£Ëê£ deelt mede, dat de notulen van de 
vergadering van 25 Mei j.1. nog niet gereed zijn. Prof» 
Kernkamp heeft dit blijkbaar voorvoeld en heeft aan het 
secretariaat doen toekomen een beschrijving van een gedeelte 
van een der vorige vergaderingen. Dit is aan de leden uitge
deeld. De beschrijving is kennelijk slechts een kleint deel 
van een "nationaal epos :, waarin de schrijver het werk van 
de grondwetscommissie voor het nageslacht wil vastleggen en 
dat hij, naar hij schrijft, met belangrijke overheidssteun 
hoopt uit te geven. Spreker brengt namens de Commissie Prof« 
Kernkamp dank voor dit initiatief en zegt, het verzoek om 
subsidie voor de uitgave gaarne te zullen steunen. 

Interimrapport ProftRomme heeft bezwaar tegen de formulering van 
alinea 1 op pagina 2 van de nota, door het secretariaat uit
gebracht over het voorstel van het presidium tot het uit
brengen van een interimrapport. Bij de opstelling daarvan 
is kennelijk gedacht aan een opmerking van spreker in de 
vorige vergadering. Hij heeft toen echter niet een sugges
tie gedaan, doch slechts gevraagd,of het presidium de door 
hem genoemde mogelijkheid had overwogen. 

Wat het voorstel van het presidium betreft,merkt 
spreker op,dat hij zeker het sub E genoemde onderwerp niet 
als urgent kan beschouwen. Overigens acht hij het ongewenst9 
dat de Staatscommissie zal uitmaken,welke onderwerpen een 
spoedige wijziging behoeven. 

Hij stelt voor,aan de Regering bij de indiening 
van een interim-rapport per brief mede te delen, welke on
derwerpen door de Commissie zijn afgewerkt en welke nog 
moeten worden behandeld.Daaraan ware de vraag toe te voegen, 
of de Regering de opvatting van de Commissie over de urgen
tie van de aangegeven onderwerpen kan delen,dan wel daar
over een andere mening is toegedaan. -De Commissie zou daar
na met eventuele, haar kenbaar gemaakte, wensen van de 
Regering nog rekening kunnen houden. 

Ook Prof.Beel acht de keuze van onderwerpen, 
die zullen worden ingediend vóór het geheel der wijzigings
voorstellen, een kwestie van beleid van de Regering.Mondeling 
overleg met de Regering zal zijns inziens vermoedelijk wel 
tot een bevredigende conclusie kunnen leiden. 
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Mr0Oud komt met het voorstel,schriftelijk aan 
de Regering mede te delen,dat de Staatscommissie haar eind
rapport niet zo .tijdig gereed kan hebben dat, naar mag 
worden verwacht, de wijzigingsvoorstellen in eerste le
zing door de Staten-Generaal vóór het zomerreces van 
1952 behandeld kunnen zijn,Daarbij ware op te merken, dat 
de Commissie zich kan voorstellen, dat de Regering be
paalde onderwerpen wel voor deze termijn behandeld zou 
willen zien en voorts, dat de Commissie gaarne aan even
tuele wensen op dit punt van de Regering gevolg zal geven. 

Een suggestie met betrekking tot de keuze der on
derwerpen zou spreker niet willen opnemen. 

Mrovan der Grinten deelt mede, dat reeds overleg 
met het Kabinet'heeft plaats gevonden door bemiddeling 
van de Minister van Binnenlandse Zaken en dat het Kabinet 
zich met het voorstel van het presidium om een interim-
raipoórt over de genoemde vijf onderwerpen uit te brengen 
kon verenigenoIn het uit te brengen rapport behoeft 
niet te worden gezegd, dat de Commissie de behandelde 
onderwerpen urgent vindt,.doch kan tot uitdrukking worden 
gebracht,dat deze onderwerpen,na overleg met de Regering, 
in het interimrapport zijn opgenomen. 

Dr 3Schouten s t eunt de gedacht e van Pro f„Romme. 
De instemiSng van het Kabinet met de keuze 

van onderwerpen van het presidium is nieuw voor de leden 
van de Commissie,aldus spreker,Hij is let met "deze 
keuze niet eenss het sub 2 genoemde onderwerp is zeker 
niet urgent^ de wijziging sub D genoemd,kan met toepas
sing van artikel 30 der Grondwet tot stand worden ge-
bracht; met de.voorsteilen, vermeld onder punt C kan 
spreker zich niet verenigen,zodat hij • : uiteraard de 
mening,dat deze wijziging urgent is ook niet ten delen 
wat betreft punt B-wijziging van de bepalingen, verband 
houdende met de'nieuwe rechtsorde-kan evengoed worden 
betoogd,dat deze wijziging op dit ogenblik juist niet 
gewenst is, omdat nog veel punten op opheldering wachten; 
voor het resterende onderwerp - uitbreiding van het aantal 
leden der Staten-Generaal (A) - kan men zijns inziens 
geen aparte grondwetsherziening voorstellen, 

-̂ e Voorzitter merkt op, dat het standpunt van 
het Kabinet ter' ze&te oTfioieus aan de Commissie is me
degedeeld. 

Met betrekking tot de door het presidium ge
noemde onderwerpen moge het volgende dienens 

Spreker kan zich voorstellen,dat de Regering, 
nu toch een grondwetsherziening op komst is, het gewenst 
acht over de wijziging van de in de Grondwet genoemde 
geldbedragen het volk te consulteren. 

De wijzigingen van de bepalihgen betreffende 
de nieuwe rechtsorde zijn bedoeld om de noodzakelijkheid 
van een grondwetsherziening, na de tot standkoming van 
het Statuut, op te heffen en bovendien om de plaats van 
het Statuut ten opzichte van de Grondwet af te bakenen. 

De urgentie van uitbreiding van het aantal le
den der Staten-Generaal wordt toch wel algemeen gevoeld, 

De heer TiJLanus verklaart, dat de nota van het 
secretariaat op Hein wel ind1ruk heeft gemaakt,maar dat hij 
daarin mist een tijdschema„Spreker hoopt nog steeds, 
dat de Commissie,met inspanning van alle krachten,uiter-
lijk in October aanstaande haar volledig rapport zal 
kunnen uitbrengen., De Regeringsvoorstellen zouden dan 
mogelijk in December cf Januari daaropvolgend bij het Par
lement kunnen worden ingediend„Voor behandeling in eerste 
lezing door de Staten-Generaal resteren de maanden van 
19 52 vóé* het zomerreces..Spreker acht het niet " onmogelijk 
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dat de Kamers in die periode met dit werk klaar zouden ko
men* Het is zijns inziens van het grootste belang,dat 
de Grondwetsherziening als één geheel tot stand komt. 

De gedachte van de Voorzitter,dat de Regering 
het oordeel van het volk zal willen vragen over wijziging 
van de in de Grondwet genoemde geldbedragen kan spreker 
niet tot de zijne maken.' 

Prof .van' der Grinten geeft nu in grote trekken 
een tijdschemas" resterende onderwerpen 

Voor de behandeling der •y«^*i^H^^¥«H?£«6ia en 
het opstellen der rapporten zullen naar schatting nog wel 
plus minus vijftien plenaire vergaderingen der Grondwets
commissie nodig zijn.Talrijke vergaderingen der redactie
commissie moeten daaraan voorafgaan.Technisch zal het se
cretariaat klaar kunnen komen; het zal echter niet moge
lijk zijn, mede in verband met de komende vacantietijd 
van half Juli tot half September, met de nodige vergade
ringen klaar te komen,Overigens zal het uiteraard ook be
ter zijn, wanneer het secretariaat mets meer tijd heeft 
voor het ontwerpen van de Memories van Toelichting. 

Ook bij het voorstel van het presidium blijft 
de. eindbeslissing aan de Regering. 

Nu een grondwetsherziening op komst is, acht 
spreker het voor de Regering wel moeilijk met een wetsont
werp ex artikel 30 Grondwet verhoging van het inkomen van 
de Kroon voor te stellen, 

V/at de nieuwe rechtsorde betreft," deze kan uiter
aard nu ook zonder voorafgaande grondwetswijziging tot 
stand komen, maar de voorgestelde veranderingen maken het 
mogelijk,dat de door het tot stand komen van het Statuut 
noodzakelijk geworden wijzigingen in de Grondwet kunnen 
worden aangebracht, bij de wet> vraarbij het Statuut wordt 
vastgesteld.Bovendien is het bij de bestaande regeling 
niet mogelijk, af te wijken van de bepalingen van de 
eerste vijf afdelingen van het tweede hoofdstuk der Grond
wet. Bij het vestigen van de nieuwe rechtsorde kan de 
wenselijkheid blijken,ook in di e bepalingen verandering 
te brengen, teneinde do .West ook over de daarin behandelde 
materie - het Koninklijk Huis betreffende - medezeggenschap 
te geven. 

Het onderwerp, onder E genoemd,moet men niet op 
zich zelf zien,doch in verband met de andere artikelen 
betreffende de in de Grondwet genoemde bedragen„De voor 
deze bedragen voorgestelde aanpassing aan de waardevermin
dering van het geld ware ook voor de vergoedingen,toege
kend aan de leden van de Staten-Generaal,tot stand te bren
gen. Hierbij kunnen tevens enige lacunes,die bij de prac-
tische uitwerking van de regeling zijn gebleken,worden 
aangevuld.Het voorstel houdt niet in een verhoging van 
de schadeloosstelling, deze wordt op f. 7200 gehandhaafd * 

Dr.Pos merkt op, dat de inhoud van de eerste 
vijf afdelingen van het tweede hoofdstuk voor de nieuwe 
rechtsorde niet van groot belang zijn, maar opheffing 
van de beperkende bepaling van artikel 210 zou toch wel 
duidelijk doen uitkomen, dat de Kroon een koninkrijks
orgaan is.Bovendien zal de Grondwet na de voorgestelde 
wijziging iets bepalen over de verhouding Statuut-Grondwet. 
Zonder een dergelijke bepaling zijn moeilijkheden daar
over niet ondenkbaar. 

Spreker concludeert,dat 'wijziging van het veer
tiende hoofdstuk voor de overzeese gebiedsdelen geen le
vensbelang is, maar wel in hoge mate wenselijk. 

De Voorzitter zou, evenals de heer Tilanus, 
liefst alle wijzigingen bij één herziening tot stand bren
gen. Hij verschilt echter met eerstgenoemde spreker van 
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mening wat betreft de practische uitwerking" daarvan.Het 
presidium heeft gemeend,dit in aanmerking nemende,dat de 
Commissie de Regering in ieder geval in de gelegenheid 
moet stellen die onderwerpen, welker wijziging moet spoed 
gewenst is, vóór het zomerreces der kamer van 1952 in 
eerste lezing te doen behandelen. 

Eet is uiteraard niet uitgesloten,dat de Rege
ring aan de door de Commissie genoemde onderwerpen een 
of meer andere toevoegt.De Commissie zal daarover dan nog 
met spoed rapport moeten uitbrengen. 

Mr.van der 'Goes van Naters vreest moeilijkheden 
bij een voorstel- tot wijziging van artikel 1 der Grondwet, 
waarin Indonesië wordt vervangen door Nederlands Nieuw-
Guinea.Het zal,indien dit wijzigingsvoorstel bij deze ge
legenheid wordt verworpen,moeilijk zijn bij de volgende 
herziening naar aanleiding van het eindrapport van de 
Commissie,met een nieuw voorstel te komen, hoewel het moge
lijk is, dat de kaarten dan veel gemakkelijker zullen lig
gen dan op het ogenblik.Spreker zou dairom in ieder geval 
de in de Grondwet verspreid staande, met de nieuwe rechts
orde verband houdende artikelen, subsidiair alleen arti
kel 1, buiten dit interinrapport willen houden. 

Terug komende op zijn suggestie,gedaan in de 
vergadering van 25 Mei j.l«, in het interim-rapport ook op 
te nemen de buitenlandse betrekkingen,de defensie en de 
bepalingen over de buitengewone omstandigheden,deelt spre
ker mede, ; eventueel accoord te kunnen gaan met een uit
stel van de behandeling van de bepalingen betreffende 
de buitenlandse betrekkingen.De"beide andere onderwerpen 
ziet hij als zo urgent-.dat hij opneming in het interim
rapport aangewezen acht. 

De heer Tilanug deelt de vrees van Mr.van der 
Goes van Naters met betrekking tot de kwestie Nieuw-Guinea. 
De daaruit voortvloeiende moeilijkheden zullen zijns in
ziens zo groot zijn. dat aanhouding van de gehele herzie
ning van deze materie gewenst is. 

Mr*Oud v/ijst er op,dat aan de opmerking van Prof. 
van der Grinten - geen wet ex artikel 30 Grondwet, omdat de 
Grondwetsherziening op komst is - de kracht wordt ontnomen, 
wanneer niet een algehele grondwetsherziening tot stand komt. 
Dit argument gaat immers niet op,wanneer het onderwerp,- als 
van urgente aard,afzonderlijk aanhangig wordt gemaakt. 

Overigens onderschrijft spreker de opvatting,dat 
de Commissie niet gereed komt met haar gehele opdracht.Men 
moet bedenken,dat er ook gelegenheid moet zijn voor indiening 
van minderheidsnota's en dat daarvoor enige tijd moet wor
den gereserveerdcBovendien acht spreker het onmogelijk,dat 
de behandeling in eerste lezing in de Staten-generaal ge
reed komt voor het zomerreces van 19 52 , wanneer de Rege
ring haar voorstellen in December of Januari indient. 

Mr.Jqnlgian formuleert het alduss de Commissie is 
er niet in geslaagcT klaar te komen met de haar gegeven op
dracht „Derhalve moet zij de Regerin^ een nieuwe opdracht 
vragen. 

Op een desbetreffende vraag van de Voorzitter 
antwoordt Mre

v f̂l_̂ deĵ Ĝô ê ŷan Naters er niet op te zullen 
aandringen,de"door "hem als "urgent" genoemde onderwerpen 
in de brief aan de Regering op te nemen, wanneer daarin ge
nerlei suggestie,wat de in een interimrapport op te nemen 
onderwerpen betreft,wordt gedaan. 

-̂ e Voorzitter merkt nog op,dat het voor de Regering 
moeilijk zal zï"Jn,nu zeTf voor een beslissing ter zake te wor
den .gesteld. Zij heeft immers niet,zoals de Grondwetscommis
sie, een overzicht van alle wijzigingen,die gewenst zijn, 
en zal daardoor ook niet gemakkelijk kunnen uitmaken,welke 
voorstellen met het oog op een spoedige behandeling afzonder
lijk moeten v/orden ingediend.Hierna wordt het voorstel van 
Mr. Oud door de Commissie aangenomen. Op verzoek van Dr. Sc hou ter. 
zal aan de leden een afschrift van de bri^f,die aan de~"Re-
gering wordt gericht,worden toegezonden. -5-
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artikel 4- b Prof.Donner geeft een toelichting op de door hem 
voor dit artikel ontworpen redactie. De wenselijkheid van 
uitlevering van Nederlanders is, aldus -spreker, eigenlijk 
alleen gevoeld met betrekking tot België. Het noemen van 
bepaalde landen in de grondwetsbepaling is uiteraard onmo
gelijk. Spreker heeft hetzelfde doel trachten te bereiken 
door de waarborg inzake de taalj waarin het rechtsgeding 
wordt gevoerd. 

De heer Tilanus vraagt, wat bedoeld is met de 
in het artikel genoemde internationaal-rechterlijke instan
ties. Spreker dringt er op aan, daaraan toe te voegen een 
bepaling in deze geests"waarbij Nederland is aangesloten". 
Verder geeft het artikel niet aan, wie de waarborgen, wel
ke de rechterlijke organisatie van het andere land biedt, 
beoordeelt. 

Wat de tweede alinea betreft zou spreker zeker 
een uitdrukkelijke goedkeuring met twee derden meerderheid 
door de Staten-G-eneraal noodzakelijk achtene 

Prof.Donner merkt op, dat zijn bezwaar tegen het 
ontwerp van het secretariaat juist gold het ontbre

ken van voorwaarden in dit artikel, omdat dan elk verweer 
ontbreekt, wanneer met enig land zodanig tractaat is geslo
ten en andere landen, waarvoor men de mogelijkheid van uit
levering van Nederlanders niet wenst, ook op het sluiten 
van een dergelijk tractaat aandringen. 

Prof.van der Grinten deelt de vrees van Prof. 
Donner niet. Een tractaat "over uitlevering is niet anders 
denkbaar, dan op basis van reciprocitt-.ite Vermoedelijk zal 
de uitlevering van Nederlanders wel beperkt blijven tot 
die aan internationaal rechterlijke instanties en aan lan
den, waaraan Nederland door zeer bijzondere banden gebon
den is. Spreker stelt voor, om de redactie te kiezen, voor
gesteld aan het slot van de nota van het secretariaat van 
9 Mei j.1.,luidendes 
^Uitlevering van Nederlanders kan slechts geschieden krach
tens een vanwege het Koninkrijk aanvaarde overeenkomst." 

Een gekwalificeerde meerderheid voor de goedkeuring 
der betreffende overeenkomsten acht spr-:ker, gezien de onge
twijfeld steeds gestelde voorwaarde van reciprociteit, niet 
rcdig. Subsidiair zou hij echter de waarborg van een gekwa
lificeerde meerderheid, verbonden aan bovengenoemde tekst, 
kunnen aanvaarden. 

De heer Oud ziet de niet-uitlevering van Nederlan
ders als een oud principe, waarvan zo weinig mogelijk moet 
worden afgeweken. Uitlevering- van de eigen burgers aan inter
nationaal-rechterlijke instanties zou hij kunnen accepteren, 
maar ook tegenover de Benelux-landen zou hij niet verder 
willen gaan. V/el ziet hij de mogelijkheid, dat deze landen 

/gezamenlijk overgaan tot instelling van een/rechterlijk orgaan>aan welk 
internationaal-rechterlijk orgaan dan uiteraard uitlevering 
van de eigen onderdanen der deelnemende landen mogelijk moet 
zijn. Voor het overige moeten zijns inziens de landen zelf 
hun eigen onderdanen berechten. 

Hiertegen heeft Prof. Hooykaas groot bezwaar. 
Het is noodzakelijk, aldus spreker, dat de berechting, voor
al., van kleine delicten, geschiedt ter plaatse, waar zij. 
zijn begaan, of althans zo dien mogelijk daarbij. Wijkt 
men af van deze regel, dan ontstaan talloze moeilijkheden 
met het leveren van het bewijs, vooral wanneer getuigen 
moeten worden gehoord. 

Prof.van den Bergh sluit zich bij de vorige sprsker 
aan, en merkt verder op, dat het door Mr.Oud genoemde be-

/_geen oud be- ginsel^is. Nederland had destijds met Hannover reeds een 
ginsel overeenkomst tot uitlevering van de eigen "onderdanen ge

sloten. 
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De wenselijkheid van berechting ter plaatse 
van het begaan van het strafbare feit doet zich ook sterk 
gevoelen in een zaak met meer verdachten, aldus Prof. 
Donner. 

\̂ at. betreft de door hem gevreesde pressie van be
paalde landen merkt spreker nog op, dat deze zeker niet 
ondenkbaar is en dat dergelijke situaties zich in de ge
schiedenis verschillende malen hebben voorgedaan. Spreker 
houdt daarom vast aan zijn voorstel, niet uit gebrek aan 

.. vertrouwen in regering of Staten-Generaal, maar juist om 
eerstgenoemde een ruggesteun tegen zodanige pressie te 
geven. 

Prof.Kernkamp dringt er op aan, in ieder geval 
de bepaling op te nemen, dat uitlevering van Nederlanders 
slechts mogelijk is aan internationaal-rechterlijke orga
nisaties, ingesteld krachtens een overeenkomst, waarbij 
Nederland partij is. 

De redactie van Prof.Donner, in stemming gebracht, 
wordt verworpen met 13 tegen 2 stemmen. Voor stemmen de 
heren Donner en Schouten. 

Prof.Donner stelt nu voor, aan de redactie uit 
de nota van het secretariaat van 9 Mei het tweede lid van 
het door hem ontworpen artikel toe te voegen, waardoor dus 
een uitdrukkelijke goedkeuring door de Staten-G-eneraal 
van een uitleveringsovereenkomst betreffende Nederlandse 
onderdanen met een gekwalificeerde meerderheid noodzake
lijk wordt. 

Mr,van der G-ces van Naters waarschuwt tegen een 
al te ruim geïïruik van de gekwalificeerde meerderheid. Daar
door degradeert de gewone democratische meerderheid. Voorts 
acht spreker het niet gewenst de toepassing van een grond
wetsbepaling, waarvan men de invoering elders bepleit, hier 
uit te sluiten. Hij wijst er op, dat ook bij de zogenaamde 
stilzwijgende goedkeuring wel degelijk medewerking door de 
Staten-Generaal wordt verleend. 

De vraag, of een gekwalificeerde meerderheid moet 
worden geëist, wordt door vier leden, te weten de heren 
Donner, Oud, Schouten en Tilanus, bevestigend beantwoord, 
door elf leden ontkennend. 

Het niet van toepassing verklaren van artikel 60, 
derde lid, wordt aangenomen met acht tegen zeven stemmen. 
Voor stemmen de heren Beel, Donner, Jonkman, Oud, Pos, Rornme,) 
Schouten en Tilanus. 

De tekst zal mede met het oog op de door Prof.Kern-
kamp gewenste toevoeging, door de redactiecommissie in 
beschouwing worden genomen. 

Artikel 171 Mr.Jonkman zegt dank voor de omschrijving, in de 
agenda aan zX"Jn voorstel betreffende dit artikel gegeven. 
Hij merkt echter op, dat het niet juist is te spreken van 
het "openen" van de mogelijkheid van een forum privilegiatufl 
voor andere strafbare feiten dan ambtsmisdrijven, omdat 
deze mogelijkheid ingevolge artikel 92. R.0. reeds bestaat. 
Het was sprekers bedoeling, deze mogelijkheid in het 
grondwetsartikel te doen"erknnen" 

Prof.Hooykaas vindt het noemen van ambtsovertre
dingen in de Grondwet te specieus. Spreker heeft nagegaan, 
dat het Wetboek van Strafrecht zeven ambtsovertredingen 
kent. Hiervan kunnen vier slechts door ambtenaren van de ' 
burgerlijke stand worden begaan. De functionarissen, ge
noemd in artikel 171? eerstelid, zijn veelal niet met 
zodanige taak belast. Een van de drie resterende ambts
overtredingen kan slechts, wor'den begaan door griffiers 
van gerechten, een tweede slechts door directeuren van ge
vangenissen en dergelijke inrichtingen. De zevende ten-

.7-
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slotte is'de enige, die in aanmerking komt om door een 
der hoge functionarissen, genoemd in dit artikel, te worden 
gepleegd. Zij betreft het zonder' verlof van het bevoegd 
gezag afschrift maken of uittreksels nemen van geheime 
regeringsbescheiden of het openbaar maken daarvan. Van 
enig practisch belang zijn ambtsavertredingen dus niet. 
In plaats van ze in te voegen in artikel 171 Grondwet 
zou spreker ze liever willen schrappen uit artikel 92 R.0. 

Mr.Jonkman heeft uit de mogelijkheid van uit
breiding tot ancfere personen, dan de in het eerste lid 
van dit artikel genoemde," afgeleid, dat uitbreiding tot 
andere strafbare feiten, dan de in h-t eerste lid genoem
de ambtsmisdrijven, niet mogelijk zou zijn. Spreker ad
viseert het voorstel, dat Mr.Jonkman op deze conclusie 
baseert, niet te volgen, maar liever het -tweede lid van 
artikel 171? dat nimmer toepassing heeft gevonden, te la
ten vervallen. Be wetgever kan desniettemin voor andere, 
dan cje in dit artikel'genoemde personen, een forum pri-
vilegiatum instellen;* hij .is ook vrij dit te doen voor 
andere strafbare feiten dan ambtsmisdrijven. 

Prof.van der Grinten wijst- er op, dat het voor
stel van Mr,Jonkman niet .alleen betrekking heeft op ambts
overtredingen, maar ook op strafbare f.eiten, begaan onder de 
verzwarende omstandigheden van artikel' 44 Sr, Spreker sluit 
zich aan bij de gedachte van Prof.Hooykaas, over te^gaan 
tot het schrappen van het tweede lid van artikel 171. 

Mr.Jonkman aanvaardt dit voorstel en ook de 
Commissie gaat hiermede accoord. 

De heer Tilanus herinnert er aan, dat de Minis
ter van Onderwijs, Kunsten en Wetenschappen per brief 
van 9 Februari j.1. heeft geadviseerd,- het onderwijsar
tikel in de Grondwet niet te wijzigen. Bij schrijven van 
25 Mei j.1. komt de minister op dit advies terug en stelt 
voor, de indeling van het onderwijs in lager-, middelbaar-t, 
en hoger-onderwijs te vervangen door die in basis-, voort
gezet- en wetenschappelijk onderwijs. , • 

Spreker geeft er de voorkeur aan, dit laatste 
advies niet te volgen. 

De voorstellen van de Subcommissie acht hij 
zeer gelukkig. Daarin zijn alle elementen van het oude 
artikel 201 behouden en op. nieuw geordend, ^en lacune 
van de bestaande regeling is opgevuld met de bepaling 
van artikel 201c. De erkenning in de Grondwet van de ef-
fectus civilis van het bijzonder onderwijs maakt de ge- -
lijkstelling volledig. 

In het bestaande artikel 201 wordt gedacht aan 
een indeling in drie soorten onderwijs, het lager, het 
middelbaar en het hoger onderwijs. Slechts de eerste twee 
werden genoemd in de bepaling betreffende het onderzoek naar 
de bekwaamheid en de zedelijkheid van de leerkrachten. 
Het voorbereidend/onderwijs wordt bij het hoger1 onderwijs 
gerekend. Deze bijzondere positie van het voorbereidend 
hoger onderwijs heeft in de practijk wel moeilijkheden 
meegebracht. Bij de regeling van het onderwijs aan lycea, 
deels middelbaar, deels voorbereidend hoger, is men dien
tengevolge op moeilijkheden gestuit. De beperking tot 
het middelbaar en lager onderwijs vindt zijn grond in de 
wens, met name seminaria en andere kerkelijke scholen bul
ten het artikel te laten. 

In het nu voorgestelde artikel 201a wordt ge
sproken van "door de wet aangewezen vormen van ander dan 
hoger onderwijs" De grondwettelijke garantie voor seminaria 
en dergelijke vervalt derhalve hiernêie, doch ds wet be
hoeft de-ie r.iet voor onderzoek aan te wijzen. Het voor
deel van de voorgestelde bepaling is, dat het onderzoek 
ook kan plaats hebben buiten de gevallen thans in de 
Grondwet genoemd. 
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Prof»V en 3ergh heeft niet begrepen, dat het 
imperatieve van de bepaling betreffende het verlenen van 
subsidie aan het algemeen vormend middelbaar en voorbe
reidend hoger onderwijs is vervallen en dat het een facul
tatieve bepaling is geworden, z£als in de toelichting wordt 
gezegd. 

Het imperatieve is althans afgezwakt, aldus Prof. 
Dennen Nu is verlening van subsidie aan het bijzonder al
gemeen vormend middelbaar en voorbereidend hoger onder
wijs verplicht, mits wordt voldaan aan de bij de wet ge
stelde voorwaarden. Volgens de nieuwe bepaling kan de wet
gever de vormen van bijzonder onderwijs aangeven, die naast 
het bijzonder algemeen vormend lager onderwijs voor subsi
die in aanmerking kunnen komen-w 

Prof«Homme neemt aan, dat de Subcommissie de 
bedoeling heeft gehad, met haar voorstellen niet verder te 
gaan, dan redactiewijzigingen en verduidelijkingen. Is zij 
enerzijds dit doel niet voorbij geschoten en heeft ze het 
anderzijds wel bereikt, vraagt spreker. 

Andere dan redactionele wijzigingen zou hij 
willen afraden, behalve voor wat betreft de erken'ing van 
de effectus civilis. Het voorgestelde artikel 201d kan z.i. 
niet als redactionele wijziging worden beschouwd. Na de 
pacificatie is de inhoud van artikel 201b en die van art. 
201d nauw verbonden, een genoegzaam aantal scholen voor 
opeabaar onderwijs en de financiële gelijkstelling be
horen onafscheidelijk bij' elkaar. Het gaat niet aan deze 
bepalingen in twee verschillende artikelen onder te brengen. 

Tegen het eerste lid van artikel 201d heeft 
spreker voorts het bezwaar, dat het niet aangeeft, welke ge
ledingen van het lager onderwijs er onder vallen. Hij stelt 
prijs op invoeging van de woorden "in al zijn geledingen". 
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Prof, Van der C-rinben merkt op, dat het niet de 
bedoeling van de Subcommissie Ts geweest, zich te beperken 
tot redactie-wijzigingeno Zij heeft er meer naar gestreefd, 
de regeling zodanig te wijzigen, dat zij meer aan haar doel 
"beantwoordt en'in overeenstemming wordt gebracht met de 'be
staande practijk» 

Ze is in feite de subsidie-mogelijkheid niet be
perkt tot bijzonder algemeen vormend middelbaar en voorbe
reidend hoger onderwijs, denk b0ve aan de vele subsidies, 
die aan het nijverheidsonderwijs en aan het landbouwonder
wijs worden gegeven. De Grondwet ware hiermede in overeen
stemming te brengende" niet in de vorm van een subsidie-

'-- .ting., 
Wat de opmerking van Prof» Romme betreft over het 

nauwe verband tussen de eis van voldoend openbaar onderwijs 
en de financiële gelijkstelling, wijst spreker er op, dat 
dè desbetreffende bepalingen nu ook niet op elkaar volgen» 
Als één geheel is de subsidie-regeling 'beschouwd voor alle 
vormen, die daarvoor in aanmerking komen, De Subcommissie 
heeft het systeem gevolgd, dat eerst de algemene regeling 
wordt gegeven en daarna alle financiële bepalingen. 

Te, n de door Prof, Romme voorgestelde toevoeging 
aan het eerste lid van art, 201 d heeft spreker geen be
zwaar -

Profe Beel voelt wel voor de samenvoeging van de 
artikelen 201 b en 201 d„ Plierdoor komt de gewenste verdui
delijking meteen tot stand. 

Spreker zou verder de verworven rechten van het 
algemeen vormend middelbaar en voorbereidend hoger onder
wijs willen blijven vastleggen door het tweede lid van art, 
201 d aldus te redigeren? 

De wet stelt de voorwaarden vast, waarop voor het bij
zonder algemeen vormend middelbaar en voorbereidend ho
ger onderwijs, alsmede voor andere vormen van bijzonder 
onderwijs ? welke »««« 

rof« Donner is niet bevredigd door de voorstellen 
van de Subcom;.i: ̂ ie0 Eij zou de aanpassing aan de realiteit 
verder hebben willen doortrekken, door het aanvullend karak
ter van het :aar onderwijs duidelijker te doen uitkomen. 

Wetend, dat hij voor deze gedachte niet veel steun 
vindt, wil spreker de vergadering hiermee niet ophouden, 

; de redactie- van art, 201 b, lid 2, betreft, 
merkt spreker op, dat de temen :,van overheidswege'1 en 
"openbaar" deselfde betekenis hebben, Z.io zou één van beide 
kunnen vervallen, Bovendien is de tegenstelling "openoaar" 
en "bijzonder" onderwijs niet zuiver. Hij zou liever willen 
spreken van "onderwijs, dat aan openbare of aan bijzondere 
instellingen wordt gegeven". Het is immers mogelijk- dat 
openbaar onderwijs aan bijzondere instellingen wordt gege
ven. De tegenstelling tussen neutraal en richtings-onder-
wijs speelt er tussen door* 

De heer Tilanus erkent, dat Prof, Donner in theorie 
gelijk heeft. Hij raadt ê'chter af, hierin wijziging te 'bren
gen- Men zou in zodani,^ 'ijziging motieven kunnen zoeken, 
die er niet aan ten grondslag liggen. In de woorden "van 
overheidswege" ziet spreker een indicatie van v/at openbaar 
onderwijs is. 

De verdeling van "' n art, 201 b en van 
201 d over twee artikelen voert hij niet als een bezwaar. 

Prof, 1 dat aan het verlangen van 
Prof. Romme niet Ia te'ï t te komen zonder aan de opbouw 
van het hoofdstuk schade te doen. 

Mr. Oud dringt er op aan, het bestaande artikel 
ongewijzigd te laten teneinde alle gevoeligheden, dia op 
dit terrein liggen, te vermijden. De regeling van nu heeft 
bovendien in de praktijk ge .passes veroorzaakt. 
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Prof o Van der G-rinten is echter van mening? dat 
het artikel, dat redactioneel door niemand "bewonderd wordt, 
bij een algehele grondwetsherziening ook in "beschouwing moet 
worden genomen,, 

Aan de wens van Prof. Romme ware tegemoet te komen 
door van art. 201 b, lid 1, een zelfstandig artikel te maken. 
Daarop zou kunnen volgen een artikel, samengesteld uit het 
tweede lid van 201 b en het eerste lid van 201 d. 

De heer Tilanus vraagt zich af, of de invoeging 
in artikel 201 d, lid 1, zoals door Prof* Romme voorgesteld, 
van de woorden "in zijn verschillende geledingen11 wel enig 
nut zal hebben. Het kweekschool-onderwijs en het kleuteron
derwijs b.v. worden nu tot het lager onderwijs gerekend. Dit 
betekent nog niet, dat de financiële gelijkstelling is tot 
stand gekomen. 

Prof. Romme verklaart zich accoord met de do,r 
Prof. Van der G-rinten voorgestelde volgorde. Aanvaardt men 
de toevoeging van de woorden "in zijn verschillende geledin
gen" niet, aldus spreker, dan ware de bedoeling van het arti
kel duidelijk in de toelichting uiteen te zetten. 

Mr. Oud merkt nog op, dat de Grondwet niet de gren
zen aangeeft van het lager, het middelbaar en het hoger on
derwijs. De wetgever is op dit punt vrij. 

Prof.. Kranenburg deelt mee, dat ook hij van mening 
is, dat het bestaande artikel ongewijzigd moet blijven. 

De Voorzitter, zelf geporteerd voor wijziging, 
merkt op, dat de eindbeslissing over de uiteindelijk in te 
dienen voorstellen uiteraard door de Regering moet worden 
genomen. 

Spreker stelt hierna de verschillende artikelen 
afzonderlijk aan de orde. 

Artikel 201 wordt overeenkomstig het voorstel van 
de Subcommissie aanvaard. 

Naar aanleiding van dit artikel vraagt Prof* Van 
den Bergh of een gemeentelijke verordening, als destijds 
door de gemeente Utrecht in overweging genomen inzake het 
onderzoek naar de bekwaamheid en zedelijkheid van onderwijs
krachten aan cursussen voor de opleiding van kraamverzorg
sters, v/elke verordening naar het oordeel van de meerderheid 
der geraadpleegde deskundigen in strijd zou zijn met de 
Grondwet, bij het nu voorgestelde artikel wel mogelijk zal 
zijn. Voorop gesteld, uiteraard, dat de gemeente regelingen 
geeft voor vormen van onderwijs, die niet bij de wet zijn 
geregeld. 

Prof, Donner antwoordt, dat dit zou ingaan tegen 
het algemene principe, dat het geven van onderwijs vrij is. 
Deze vrijheid kan slechts worden ingeperkt op door de Grond-
wet aangegeven wijze. 

Prof. Kooykaas merkt op, dat de moeilijkheid in 
Utrecht destijds deze v/as, dat de bewuste inrichtingen getuig
schriften gingen afgeven. Spreker is van oordeel, dat de be
voegdheid daartoe wel door de gemeente mag worden beperkt tot 
die instellingen, die voldoen aan door de gemeente te stel
len eisen en door haar zijn erkend. 

Prof. Donner is het met deze opvatting van Prof. 
Hooykaas niet eens. Artikel 201 c bepaalt, dat in de geval
len, waarin door openbare instellingen van onderwijs getuig
schriften worden afgegeven, dit ook kan geschieden door bij
zondere instellingen,mits deze voldoen aan bij de wet te stel
len eisen van deugdelijkheid. Uiteraard kan er geen 'bezwaar 
tegen worden gemaakt, wanneer door inrichtingen bewijzen 
worden afgegeven van het volgen der door haar gegeven cursus
sen. 

Prof. Logemann is van mening, dat gemeenteverorde
ningen betreffende deze materie niet voldoende zijn, omdat 

-11-
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ze slechts een 'beperkte werkingssfeer hebben, maar ook onge
wenst moeten worden geacht. Wanneer zich misstanden voordoen, 
dan moet de wetgever regelend optreden. Er moeten niet aller
lei regelingen komen, die mogelijk uitgaan van heel andere 
beginselen, dan door de wetgever worden gevolgde 

Prof. Van den Bergh zou het toch wel op prijs stel--
len, wanneer de gemeentelijke wetgever voor kleine euvelen 
zou kunnen worden ingeschakeld. 

Prof. Van der Grinten merkt op, dat grote delen 
van het onderwijs niet wettelijk zijn geregeld. De gemeente
lijke wetgever moet zich daar niet mee gaan 'bemoeien. 

Hierna wordt het voorstel van de Subcommissie met 
betrekking tot artikel 201 a aanvaard. 

Art, 201 b Het eerste lid van artikel 201 'b, zoals het door 
de Subcommissie is voorgesteld, wordt tot zelfstandig arti
kel 201 b. 

Art. 201 bj Als artikel 201 b! wordt aangenomens 
"In elke gemeente wordt van overheidswege voldoend 
openbaar algemeen vormend lager onderwijs gegeven in een 
genoegzaam aantal scholen. Volgens bL j de wet te stellen 
regels kan afwijking van deze bepaling worden toegelaten, 
mits tot het ontvangen van zodanig onderwijs gelegenheid 
wordt gegeven. 
Het bijzonder algemeen vormend lager onderwijs, in al 
zijn geledingen, dat voldoet aan de bij de wet te stel
len voorwaarden en aan zodanige eisen, als een gelijke 
deugdelijkheid waarborgen, wordt naar dezelfde maatstaf 
als het openbaar onderwijs uit de openbare kas bekostigd. 

Tegen de invoeging van de woorden "in al zijn gele
dingen" in het laatste lid, verklaarde Prof. Logemann bezwaar 
te hebben. 

Art. 201 b' j Na het nieuwe artikel 201 b' wordt geplaatst de be
paling van artikel 201 e, lid 2, aldus gewijzigd? 

"De wet stelt de voorwaarden vast, waarop voor het bij
zonder algemeen vormend middelbaar en voorbereidend 
hoger onderwijs, alsmede voor andere vormen van bijzon
der onderwijs, welke aan bij de wet te stellen eisen van 
deugelijkheid voldoen, bijdragen uit de openbare kas 
worden verleend." 

A.rtt. 201c en De artikelen 201 c en 201 d worden overeenkomstig 
^01 e, het voorstel van de Subcommissie aangenomen. 

De nummering zal in aansluiting aan de nu aanvaarde 
volgorde worden gewijzigd. 

Hierna sluit de Voorzitter de vergadering. De vol
gende bijeenkomst zal plaats hebben op Woensdag 6 Juni a.s., 
des avonds te 19.30 uur, zoals gewoonlijk in de De lairesse-
zaal. 

4-6-51 
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